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HÚSVÉTVASÁRNAP                                      A év               1– 4 oldal 

URUNK FELTÁMADÁSA 

 

Olv.: ApCsel 10,34a.3743 – Kol 3,1-4 – Jn 20,1-9 

Péter és János a sírnál 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! Áldott húsvéti ünnepet kívánok mindenkinek! Kicsit bele is 
fáradtunk a három szent nap ünneplésébe. Magam is féltem, hogy ennyi munkaszüneti nap 
szétszórja a közösségeket, sajnos, be is következett! Más papokkal is beszéltem, akik kicsit 
panaszkodnak, mert úgy tűnik, még mi keresztények is mintha félreértenénk az ünnepek 
üzenetét. Az Úr megünnepléséről van szó és pihenőnapról is! Húsvét van! Az Úr feltámadott! 
A keleti keresztények erre az örömhírre így válaszoltak: Valóban feltámadt! 
 

Nekünk ma hazánkban és Európában azon kell elgondolkodni, 
ki tudjuk-e mondani ezt a választ: 

Valóban feltámadt! 

 

Húsvéti hitünk küld bennünket világossághordozóként 
Milyen jó lenne, ha olyan egyszerűen lehetne ezt a világosságot megjeleníteni, ahogy itt az 
előbb a meg nem gyújtott néhány lámpa csak egy kapcsolással ontja a fényt! Nagyobb 
áldozatot kíván tőlünk világossághordozónak lenni, mint az ilyen egyszerű mozdulat.  
 

 Kérjük az Isten kegyelmét, 
hogy valóban a húsvéti hit határozza meg 

a gondolkodásunkat, magatartásunkat, cselekedetünket! 

 

 

Szentbeszéd 

Keresztény küldetésünkhöz hitre van szükségünk! 

 

Kedves Testvérek! Hit nélkül ez a küldetés nem teljesíthető! Nem véletlen, hogy a történet, 
amit hallottunk azzal fejeződik be, hogy a tanítvány, aki odaért a sírhoz, látta az üres sírt és 
hitt! Erről hosszú fejtegetéseket lehetne tenni: mit jelent ez, mit látott ő többet másoknál?  
 

Mi volt az a több, ami így fejezhető ki: 
 Hitt! 

 

A világ, amelyben élünk nagyon sokszor hivatkozik a hitre! Emberektől olyan sokszor 
halljuk, hogy hiszek! Valamiben az embernek hinni kell! Nem biztos, hogy ezek a 

hivatkozások a mi keresztény hitünkre vonatkoznak, sőt majdnem biztos, hogy nem! De ez a 
kimondott szó is kapaszkodó, mert hit nélkül nem lehet élni! Ha mélyebben belegondolunk 
ebbe a kimondott szóba, akkor azt kell mondani:  
 

Keresztény hit nélkül hívő életet nem lehet élni! 

A hívő emberek ajándéka a világ számára: 
A hitből fakadó élet! 
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A tanúságtevés 

Tegnap este emlegettem a Szír pátriárkát, aki többször visszatért arra, hogy mi a jóságunkkal, 

keresztény felfogásunkkal, meggyőződésünkkel tanúskodunk! Tanúk nélkül nincs igazság! 
Pilátus is rákérdezett: Mi is az? Fenntartással vagyunk az igazságot illetően!  
 

A tények, a tettek szembesítenek bennünket az élet kérdéseivel! 

 

A tanúskodás, a példa, az első apostoli közösség boldogító fölismerése, amit nem ők mondtak 
ki, hanem a körülöttük élők, akik nem tartoztak hozzájuk: Nézzétek, hogy szeretik egymást! A 

pátriárka ezt erősítette azokban, akikkel találkozott, hogy nektek is itt Európában ez a 

küldetésetek: Mutassátok meg a világban élő embereknek, hogy mennyire szeretitek egymást!  
Emberi kapcsolatok nélkül nincs élet! 
 

Az egymás iránti szeretet világosságot gyújt! 

A húsvéti hit megújítja emberi kapcsolatainkat: 
amikor az ember nem magára gondol az emberi kapcsolataiban,  

amikor az ember nem a maga javát, érdekét keresi az emberi kapcsolataiban,  
hanem a másik embert, a másik ember javát, a másik ember örömét,  
            a másik ember boldogságát keresi! 

 

A húsvéti hit gyümölcse 

Ne értsük félre, sokszor mondtam, kapaszkodjunk ebbe: Húsvét nem túlvilági jelenlét, a 
húsvéti élet a hitből fakadó emberi kapcsolatok világa! Az egyházatyák az ókorban az első 
keresztény közösségek hitéből, lelkületéből, szellemiségéből éltek, táplálkoztak, ők mondták: 

 

A húsvét világfordulat! 

Azt jelenti: jó irányba indult el az ember élete! 

     Jó irányt vett emberi életünk! 

 

Hányszor halljuk manapság, hogy nincs jó iránya az életünknek! Hányszor halljuk, 
panaszunkban kimondjuk, hogy: merre megyünk? Jó az irányunk? Rendben vannak emberi 

kapcsolataink? A világ helyzete megelégedésünkre van? Az ókori egyházatyák kimondott 
igazságát többször kellene magunk elé állítani: Világfordulat! Jó irányba állítani az életünket! 

 

A jó irányt vett ember lelkiismeretes és erkölcsös! 

Ez a két nagyon fontos igazság! 

 

A lelkiismeret  
Lelkiismeretesség nélkül felelőtlenek vagyunk! A lelkiismeretünk az iránytű! Pontosan jelez 
mindent! Jó irányt csak a lelkiismeretes ember tud követni! Azt jelenti, hogy felelősek 
vagyunk! A felelősség kérdése, a lelkiismeret kérdése! 
 

Az erkölcs az értékek világa  
Az egészséges lélek értékekhez igazodik! E nélkül becsapjuk egymást! E nélkül a pillanatnyi 
érdekek határozzák meg az emberi kapcsolatainkat! El kell gondolkodnunk az idei húsvéton 
különösképpen az irányt illetően! Jó irányba megyünk-e? Jó iránya van-e az életünknek?  
 

Az üldözött keleti Testvéreink üzenik: Vigyázzatok 

Ők hívő keresztény közösségek tagjai, ők nem nagyon jönnek Európa felé! Várakoznak ott a 
szomszédos országokban, főleg Libanonban. Maradnak otthon harcok, bombázások közepette 
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élik az életüket, ahogy élni lehet ilyen helyzetben, ilyen körülmények között, mert ők ismerik 

az isteni elvárásokat! Az üldözött keleti Testvéreink üzennek Európába, a mi laicizálódott 
Európánkba, abba az Európába, ahol a vallás magánüggyé lett, ahol a vallás magánügy, ott 
nincs szó igazából keresztény közösségről. Európában rengeteg a privát életre hivatkozás! 
Amikor lelkiismeretről van szó, amikor erkölcsről van szó, akkor elkezdjük emlegetni a privát 
életünket. Senkinek semmi köze hozzá! Privát! Csak ezek az emberek hogyan alkotnak 

közösséget? Hogyan tudják összeadni az erőiket?  
 

Jajongva üzennek nekünk  
az iraki, a szíriai keresztény Testvéreink: 

Vigyázzatok! 

 

Ide jönnek onnan muszlimok, de hitetlen nincs közöttük. A muszlimok nem hitetlenek! Náluk 
a vallás nem magánügy kérdése! A vallás és az élet összetartozik! Ebben van az erejük! 

Évekkel ezelőtt az egyik imám mondta itt Magyarországon: Mit akartok ti európaiak, ti már 
nem imádkoztok, ti már nem ünnepelitek a vasárnapot!  
 

Valóban, nem imádkozunk  
és nem ünnepeljük a vasárnapot! 

Kiürülő templomokról van szó! 

 

Egyre kevesebben ünnepelnek, mintha nem lenne fontos az embereknek az irány! 
Irányt a keresztény közösségekben mutatnak, nem a televízióban, nem a rádióban, 
nem az újságokban! Ott civil Európáról van szó, a vallás nélküli Európáról, a hit 
nélküli Európáról, az ateista Európáról van szó!  
Kiderül, hogy gyengék vagyunk! Nincs összeadott erőnk!  

 

Össze kell szedni magunkat! 

El kell gondolkodni,  

hogy a húsvét új irányt ad az életünknek! 

Ez az új irány abból táplálkozik, 
hogy megújulnak az emberi kapcsolataink! 

 

Új ereje lesz összetartozásunknak, mert egymásért élünk és nem önzően, önmagunknak! Ez az 
újdonság! Ez a húsvét üzenete! Újra kell gondolnunk ezeket az igazságokat, elhagytuk őket! 
Nálunk a vallás, a kereszténység a privát világba szorult! Nagyon lényeges, hogy az ember 
ezeket a kérdéseket újra átgondolja! Nem dialógusokat kell folytatni! A dialógusok 
végeláthatatlanok, soha sincs végük, mire vezetnek? Dialogizálnak, és? Nem hitigazságokról 
kell értekezni, nem vallási kérdésekkel kell foglalkozni! Dialógizálnak különböző 
világegyházak, mindenki.  
 

Az üldözött keresztények azt mondják: Az élet dialógusáról van szó!  
Tudunk-e együtt élni? Képesek vagyunk-e, van-e annyi lelkierőnk, 
hogy együtt tudunk élni szenvedések, megpróbáltatások közepette egymással? 

 

Mi nem együtt akarunk élni, mi tüntetni akarunk!  
Mi lázadozni akarunk! Mi az igazságokat kiabáljuk ki! És?  
És ki mit tesz az igazságért? Ki él az igazsággal? Erről van szó!  
Nem egyszerű nekünk húsvétot ünnepelni Európában, 2017-ben!  
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Krisztus feltámadt! 

Krisztus valóban feltámad,  
ha megújulnak emberi kapcsolataink, 

ha nem magunknak élünk, 
 hanem egymásnak és egymásért! 

Akkor a Lélek fog hordozni bennünket, 
esendő testünkben lakozó Lélek fog hordozni bennünket, 

amely Lélek isteni és legyőzhetetlen! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! 
Ma egy nagyon-nagy embernek, XVI. Benedek pápának van a születésnapja! Életének 
utolsó szakasza tragikus, ami 2005-ben kezdődött, amikor Regensburgban sajátos beszédet 
tartott. Európát óhajtotta szembesíteni a laicizmusával és az ateizmusával. Talán itt kezdődött 
el az a gondolatsor, hogy végül is őt nyugdíjas pápaként ismerjük most. Ma a születésnapján 
gondoljunk rá, XX. századunk legtudósabb, legszélesebb látókörű, nagy hitű pápája volt. 
 

Két kedves Testvérünknek is ma van a születésnapja, egy napon született ez a két gyerek, 
Julcsi és Joci, akik ma 17 évesek. Ők is legyenek az imádságunkban, a Szentatya és ők. A mi 
körünk ilyen kicsi, de a köreinket kell erősíteni, nem világméretű problémákat hangoztatni! 
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése! 

 

Kedves Testvérek! Isten áldása segítsen bennünket abban, hogy valóban új irányt, jó irányt 
találjunk az életünknek! Nem egyszerű keresztényként élni a hitét, vallását, kereszténységét, 
Istenét elhagyó Európában! De igazi kihívás ateista világban tanúságot tenni a vallásunkról! 
Mindig a hitet emlegetik, de hitünket a vallásunkban tudjuk erősíteni!  
 

A vallás vallásgyakorlatokból áll! 

Nem lehet igazából keresztény közösség tagja az, 
aki a vallásgyakorlását feladja! 

Isten segítsen bennünket áldásával is, 
hogy megtaláljuk a jó utat  

és meg tudjuk mutatni másoknak is! 

 

Örömmel láttam, hogy itt van a szentmisén kedves volt gimnáziumi osztálytársam, Réger 
Tibor művész úr. Holnap este 7 órakor a várban lévő Magdolna templom romos falainál 
állítjuk föl az általa elkészített Koronázó Palástot. Aki tud, jöjjön el erre az avató ünnepségre, 
ami holnap este 7 órakor lesz. 
 

A szentmise után nemcsak a gyerekek, hanem a felnőttek is – hiszen felnőttként is szabad 
gyereknek lenni, mert Jézus azt mondta, ha olyanok nem lesztek, mint a gyerekek...- bátran 
álljanak a gyerekek közé, akik összetörik ezt a csokoládétojást és mindenki fogyasszon belőle. 
 


